

SHANGHAI

吉晓辉 / 主编

上海金融发展报告

2003

FINANCIAL
DEVELOPMENT REPORT

上海人民出版社

吉晓辉 / 主编

上海金融发展报告 2003

上海人民出版社

图书在版编目(CIP)数据

上海金融发展报告. 2003 / 吉晓辉主编. —上海: 上海人民出版社, 2004
ISBN 7-208-05284-0

I. 上... II. 吉... III. 金融事业—经济发展—研究报告—上海市—2003 IV. F832.751

中国版本图书馆CIP数据核字(2004)第075060号

责任编辑 齐书深
封面装帧 甘晓培

上海金融发展报告(2003)

吉晓辉 主编
世纪出版集团

上海人民出版社出版

(200001 上海福建中路193号 www.ewen.cc)

世纪出版集团发行中心发行 上海锦佳装璜印刷发展公司印刷

开本 889×1194 1/16 印张 14.5 插页 4 字数 390,000

2004年7月第1版 2004年7月第1次印刷

印数 1-4,000

ISBN7-208-05284-0/F.1192

定价 55.00 元

编 委 会

主 任:冯国勤
副 主 任:吉晓辉 吴 明 胡平西 王华庆 张 宁 孙国栋
委 员:吴建融 林毓琍 沈祥荣 方星海 胡 政 蔡敏勇
刘信义 朱 宁 张 立 盛裕若 孙大明 高家麟
李安定 蒋明康 朱 健 李 峰

主 编:吉晓辉
常务副主编:吴建融
副 主 编:朱 宁
编 辑:孙久朋 朱 兵

前 言

2003年,上海克服了诸多不利因素的影响,牢牢把握发展的主动权,保持了国民经济的持续快速健康发展,主要经济指标达到近年来最好水平。全市国内生产总值达到6251亿元,同比增长11.8%,连续第12年实现两位数增长。工业总产值首次突破1万亿元,增长速度达到改革开放以来最高水平。完成全社会固定资产投资2452亿元,再次刷新历史最高纪录。全市财政收入2829亿元,中央财政收入和地方财政收入增幅基本同步。外贸出口总额比上年增长50%以上。新增就业岗位46万个,城镇登记失业率控制在4.9%,全年居民消费价格总水平比上年上升0.1%。人民群众生活水平日益提高,城市及农村的居民家庭人均年可支配收入分别增长12.2%和7.2%。总之,2003年上海经济建设又取得了新的发展,金融系统做了大量卓有成效的工作,充分发挥了金融是现代经济核心的作用,同时金融业自身也取得了较快的发展,全市金融继续保持了稳健运行和快速增长的态势。

一是金融各业发展态势良好。2003年,金融业增加值达到629亿元,占全市GDP的比重连续10年超过10%,绝对值一直在全国各省市中排第一。市场规模进一步扩大,证券、货币、外汇、期货、黄金五大市场累计交易额超过32万亿元,同比增长68.42%。其中证券市场交易额占全国份额的87%,期货市场交易额占全国份额的56%。产权交易总额3244亿元,增幅40%以上。金融市场影响力日益增强,铜和天然橡胶已成为世界主要定价中心之一。中国票据网正式开通运行,我国第一个银行卡主体园——上海市银行卡产业园建成,上海上市公司重组进入新一轮发展阶段,上市公司业绩连续4年领先全国平均水平。

二是金融业规划进一步明确。2003年,市委、市政府在全市组织开展了“世博会与上海未来发展”大讨论,集思广益、群策群力,形成了《上海实施科教兴市战略行动纲要》。金融系统抓住大讨论的契机,紧密结合上海金融工作的实际情况,集中系统内外的智慧,研究制定了《推进上海国际金融中心建设行动纲要》,进一步细化了上海国际金融中心建设“三步走”的目标,提出了依靠上海比较完善的金融市场体系,做大市场、做多产品、做强机构、做优环境的发展思路,明确了集聚金融资源、推动金融创新、深化金融改革、维护金融安全等工作抓手。

三是优化环境促进金融资源集聚。认真落实吸引金融机构集聚的政策措施,加大服务力度,加快社会诚信体系建设,营造良好的市场发展环境。截至2003年,上海金融机构总数达到423家,比上年增加了77家。在所有的金融机构中,银行80家,证券公司17家,基金管理公司15家,保险公司41家,信托公司、资产管理公司、财务公司、中介机构以及各类代表处270家。各类金融机构的业务中心和功能中心相继落户上海。中国工商银行、中国人保等全国性金融机构的20多家集约化运营总部建在上海。外资金融机构及外资金融机构管理功能继续向上海集中。2003年,在沪经营性外资及中外合资金融机构达到90家。

四是防范和化解金融风险取得成效。2003年影响金融安全运行的风险苗子时有出现,对全市金融健

康运行形成了一定的考验。上海市金融党委、金融办与中国人民银行上海分行、上海银监局、上海证监局、上海保监局等监管部门着力在机制和制度上下功夫,逐步健全了监管联席会议制度,建立了协调处理机制,通过个案的处置,研究形成金融安全工作的总体框架方案,在体制、机制上有效地保证了全市金融稳健运行。

2004年是上海金融改革和发展的重要一年。2月10日,全国银行、证券、保险工作会议在京召开,温家宝总理出席会议并作了重要讲话。这是全国金融系统深入贯彻党的十六大精神和十六届三中全会《关于完善社会主义市场经济体制若干问题的决定》,开创我国金融改革发展新局面的一次重要会议。做好2004年上海金融工作,要认真贯彻全国银行、证券、保险工作会议精神,按照市委、市政府全年工作总体要求,树立和落实科学发展观,全面贯彻中央宏观调控政策,改善金融结构,更好地服务于全国,服务于全市经济的发展。进一步深化金融企业改革,转变企业经营机制,按照资本充足、内控严密、运营安全、服务和效益良好的要求加快推进现代金融企业建设,加强地方金融资源整合,做优做强金融企业。认真贯彻国务院《关于推进资本市场改革开放和稳定发展的若干意见》的精神,积极推动上海资本市场的改革发展。进一步扩大开放,加快金融创新步伐,大力吸引中外金融结构,扩大金融资源集聚效应。支持配合金融监管,切实防范和化解上海金融业的风险,确保上海金融健康稳健发展,促进上海国际金融中心建设。

Preface

In 2003, Shanghai, overcoming many disadvantageous factors, kept up the initiative in the development, thus maintained national economy sustained, rapid and healthy growth. All the key economic indices reached the best level in the recent years. The GDP of the city achieved 625.1 billion RMB, which is an 11.8% growth, two digit growth 12 years in a row. The total industrial turnover made a breakthrough of 1,000 billion RMB, and the speed of which has reached the all time high since the implementation of the opening up policy. By completing an investment of 245.2 billion RMB of fixed assets for society, a new historical high has been achieved again. The municipal revenue was 282.9 billion RMB, while the revenue for both the central and local governments enjoyed similar increase. The total export volume of foreign trade has realized an increase over 50% comparing with the previous year. There were 460,000 employment opportunities newly created, and the registered unemployment rate in the city and the township was controlled under 4.9%, with the annual residents' consumption price level having increased 0.1%. People's living standard has been seeing continuous improvement, and the average annual disposable personal income for the families in both the cities and the rural areas have seen an increase of 12.2% and 7.2% respectively. To sum it up, in 2003, Shanghai achieved a new round of development in terms of its economic drive, and the financial sector did lots of effective work, fully bringing into play the core role by the financial sector in modern economy. Meanwhile, the entire financial industry also enjoyed rapid development, the financial sector of the city kept up a trend of stable operation and yet swift increase.

Firstly, the various financial establishments saw an excellent development trend. In 2003, the added value by the financial sector reached 62.9 billion RMB, which occupied a balance of over 10% in the city's GDP again 10 years consecutively with the absolute value always being at the very top among the other cities and provinces of our country. The market continued to expand itself; the 5 key markets — security, currency, foreign exchange, futures and gold saw a transaction volume of over 32 000 billion RMB, a 68.42% increase compared with the same period last year. Among them, the security market had a transaction volume occupying an 87% share of the entire country, while the figure for the futures market was 56%. The property right total transaction volume was 324.4 billion RMB, an increase of over 40%. The influence of the financial markets strengthened, and copper and natural rubber had become the key pricing center of the world. The China bill Network was up and running officially; our country's first bank card main body park was established; Shanghai's listed companies entered into a new round of restructuring and development, while the listed companies stayed ahead of the national

average 4 years in a row.

Secondly, the planning of the financial sector became further clarified. In 2003, the Municipal Party's Committee, and the government organized and promoted a grand discussion centering on the theme of "the World Fair and Shanghai's future development". The brain storming and contribution by the general public has helped to formulate "the Strategic Action Guideline for Shanghai's prosperity via Science, Technology and Education". The financial sector, by grasping the opportunities afforded by the grand discussion, integrating the existing situation of Shanghai financial sector, and utilizing the collective intelligence and wisdom in and outside of the system, formulated, via hard research work, "the Action Guideline for Promoting the Drive for Shanghai becoming an International Financial Center." This gives further details on the "3 step". Objective of the drive, putting forth the development concept of expanding the market, multiplying the products, strengthening the institutes and improving the environment, which is based on Shanghai's already relatively well developed financial system. Thus, it was also clarified that the work would be accomplished by pooling the financial resources, promoting innovativeness in the financial sector, deepening the reform in the sector and safeguarding its stability.

Thirdly, it concerned the optimization of the environment and promotion of the pooling of financial resources. The policy for attracting the participation of financial institutes shall be implemented meticulously; the services shall be strengthened; the drive to establish social credit system shall be paced up; and a good environment for market development shall be created. Until the end of 2003, the number of financial institutes in the Shanghai had reached 423, 77 more than that in 2002. Among all the financial institutes, there were 80 banks, 17 securities companies, 15 fund management companies, 41 insurance companies, plus 270 trust fund companies, asset management companies, financial management companies, intermediary companies and various representatives offices. The business and operational headquarters of various financial institutes established their foothold in Shanghai gradually. Over 20 integrated operation headquarters were established in Shanghai by the national level financial institutes such as the Industrial and Commercial Bank of China, the Life Insurance Company of China, etc. Foreign funded financial institutes and their administrative operations continued to find Shanghai as the center. At the end of 2003, the number of foreign business in Shanghai and Sino-foreign joint venture financial institutes had reached 90.

Forth, the results achieved from the efforts in defending against and handling financial risks. In 2003, the potential risks affecting the safe operation in financial sector acted up now and then, testing the health degree of the city's financial sector. Efforts were launched by the Municipal Party's Committee of the Financial Sector, the Financial Service Office, together with the pertinent departments such as the Shanghai Branch of People's Bank of China, Shanghai Banking Supervision Bureau, Shanghai Securities Regulatory Bureau, Shanghai Insurance Supervision Bureau, which have established a healthier supervision and joint conference system gradually, and a coordination system. By handling individual cases, an overall framework solution for financial security began to take shape, all of which

ensured a stable and healthy operation of the city's financial sector in terms of both the system and the mechanism.

The year of 2004 is a key year for the reform and development of Shanghai's financial system. On Feb. 10, a working conference was held in Beijing by the banking, securities, and insurance sectors throughout the country, which the premier Wen Jiabao had attended and made key speech. This conference is a major event to achieve a new and better situation in the development of our country's financial reform by the financial system of the entire country via further implementing the spirit of the party committee's 16th conference and "the Resolutions on Some issues Concerning the Completion of Establishing the Socialism Market Economy System" by the 3rd Conference of People's Congress. To achieve better results for Shanghai's financial work of 2004, the spirit of the national working conference of the country's banking, securities, and insurance sectors shall be implemented meticulously; and a scientific point of view of development shall be established and implemented according to the general requirements by the Municipal Party's Committee and the government for this year's work. The central government's macro adjustment policies shall be implemented for the financial structure to better serve the whole country, as well as the economic development of the city. Further deepen the reform for financial enterprises; transform the business mechanism of enterprises; pace up the promotion of the development of modern financial enterprises according to the requirements of sufficient capital, tight internal control, safe operation, and good service and return status. The integration of local financial resources shall be strengthened; and the financial enterprises shall be become better and stronger. The spirit of the State Council's "Several Comments on the Promotion of the Reform and Opening up and Stable Development of the Capital Market" shall be implemented meticulously; and thus enhance the reform and development of Shanghai's Capital Market. Further expand the opening up efforts; speed up the pace of innovation in the financial sector and put efforts into attracting the domestic and overseas financial institutes, and thus intensifying the effects of the pooling of financial resources. Support and cooperation with financial supervision efforts; take concrete steps in defending against and handling the risks for Shanghai's financial sector; ensure the healthy development of Shanghai's financial sector and promote the drive to establish Shanghai as the international financial center.

目 录

综 合 篇

第一章 全面建设小康社会与上海国际金融中心建设·····	3
第一节 上海国际金融中心建设是全面建设小康社会的内在要求·····	3
第二节 上海国际金融中心建设是维护国家金融安全的客观需要·····	4
第三节 上海国际金融中心建设在完善社会主义市场经济体制中的地位 and 作用·····	6
第二章 上海未来发展与金融业·····	8
第一节 加快推进上海国际金融中心建设的战略思考·····	8
第二节 金融在上海经济发展与城市功能运作中的作用·····	10
第三节 金融在上海实施科教兴市战略、举办世博会中的作用·····	11
第四节 长江三角洲区域经济发展与上海国际金融中心建设·····	12
第三章 2003 年上海经济、金融发展概况·····	14
第一节 上海经济发展概况·····	14
第二节 上海金融发展概况·····	18

市 场 篇

第四章 信贷市场·····	23
第一节 货币信贷政策的执行情况·····	23
第二节 信贷市场的运行情况·····	25
第三节 需要关注的几个问题·····	26
第四节 趋势预测与对策建议·····	27
第五章 同业拆借与债券市场·····	30
第一节 交易情况·····	30
第二节 市场分析·····	34
第三节 市场展望·····	35
第六章 外汇市场·····	38
第一节 市场交易概况·····	38
第二节 市场供求状况分析·····	40
第三节 2003 年市场点评·····	40
第四节 市场展望·····	42

第七章 票据市场	45
第一节 票据市场运行概况	45
第二节 票据市场发展中的问题及对策	47
第三节 票据市场展望	50
第八章 黄金市场	55
第一节 黄金市场交易情况	55
第二节 黄金市场运行特点	56
第三节 黄金市场展望	58
第九章 证券市场	62
第一节 股票市场的发展	62
第二节 债券市场的发展	67
第三节 基金市场的发展	70
第四节 证券市场重大政策	70
第十章 期货市场	73
第一节 成交额跃上新台阶	73
第二节 铜市国际地位显著提升	75
第三节 天胶期市向国际定价中心迈进	76
第四节 期铝初显潜力品种风范	77
第五节 期货市场展望	79
第十一章 保险市场	80
第一节 保险市场概况	80
第二节 保险市场分析	82
第三节 保险市场展望	86
第十二章 产权市场	90
第一节 我国产权市场发展概况	90
第二节 上海产权市场发展状况和运作特点	91
第三节 上海产权市场发展展望	95

业 务 篇

第十三章 银行业务	99
第一节 业务与经营	99
第二节 竞争与创新	101
第三节 国有独资商业银行业务简介	103
第四节 银行业监管	105
第十四章 证券业务	108
第一节 证券经营机构	108
第二节 证券公司业务	110
第三节 基金管理公司业务	113
第十五章 保险业务	117
第一节 主要保险产品	117
第二节 主要营销渠道	120

第十六章	期货业务	122
第一节	期货经纪公司业务	122
第二节	期货经纪公司经营	124
第十七章	信托业务	128
第一节	信托公司发展	128
第二节	信托业务发展	129
第十八章	上市公司重组业务	132
第一节	上市公司概况	132
第二节	上市公司重组创新	134
第三节	上市公司财务状况	136
第四节	上海上市公司发展与重组	138

环 境 篇

第十九章	社会诚信体系建设	149
第一节	社会诚信体系建设基本情况	149
第二节	社会诚信体系建设特点分析	150
第三节	征信工作展望	152
第二十章	行业自律组织与金融辅助产业	154
第一节	行业自律组织	154
第二节	金融辅助产业发展的重要意义	157
第三节	发展金融辅助产业的基本思路	159
第二十一章	金融信息化建设	161
第一节	银行业信息化	162
第二节	证券业信息化	164
第三节	保险业信息化	166
第二十二章	金融人才建设	168
第一节	金融人才建设基本情况	168
第二节	推进金融人才国际化、市场化、现代化	169
第二十三章	中央商务区建设	172
第一节	小陆家嘴中央商务区	172
第二节	外滩金融贸易区	175
第二十四章	上海银行卡产业园区建设	179
第一节	银行卡产业园的建设情况	179
第二节	银行卡产业园规划目标	181
第三节	2003 年上海银行卡发展	182
第二十五章	金融风险防范	183
第一节	2003 年上海金融风险概况	183
第二节	上海金融安全工作的主要成绩和不足	184
第三节	2004 年金融安全工作	185
第二十六章	金融服务质量评估	186
第一节	2003 年银行服务质量测评	186

第二节 金融服务质量测评的特点.....	189
第三节 改善金融服务的主要做法.....	189
第二十七章 政府支持.....	191

附 录

2003 年上海金融大事记	195
2003 年上海金融机构名录	197
2003 年上海上市公司名录	209
2003 年上海金融统计数据	214
后 记.....	215

Contents

Comprehensive Article

Chapter 1	Completely Develops Well-to-do Society and Constructs Shanghai International Financial Center	3
Section 1	The Construction of Shanghai International Financial Center is the Inherent Request to Completely Develop Well-to-do Society of Our Country	3
Section 2	The Construction of Shanghai International Financial Center is the Objective Request to Defend State Financial Safety	4
Section 3	The Position and Effect of Shanghai International Financial Center on Perfecting the Socialist Market Economy System	6
Chapter 2	Financial Industry in Future Development of Shanghai	8
Section 1	Promoting the Strategic Thinking of the Construction of Shanghai International Financial Center	8
Section 2	The Effect of Finance on Economic Development and City Function Operation in Shanghai	10
Section 3	The Effect of Finance on Implementing the Strategy of Flourishing Shanghai City by Science and Education, and holding the Expo 2010 Shanghai China	11
Section 4	Construction of Yangtze River Delta and Shanghai International Financial Center	12
Chapter 3	Shanghai Economy and Financial Situation in 2003	14
Section 1	Economic Situation of Shanghai	14
Section 2	Financial Situation of Shanghai	18

Market Article

Chapter 4	Credit Market	23
Section 1	Performance of Currency Credit Policy	23
Section 2	Credit Market in Motion	25
Section 3	Problems Required to Attend	26
Section 4	Trend Predict and Countermeasure Suggestions	27
Chapter 5	Inter-bank Loan and Bond Market	30
Section 1	Transaction Circumstances	30

Section 2	Market Analysis	34
Section 3	Market Outlook	35
Chapter 6	Foreign Exchange Market	38
Section 1	General Situation of Market Trading	38
Section 2	Condition Analysis of Market Supply and Demand	40
Section 3	Comments on Market in 2003	40
Section 4	Market Outlook	42
Chapter 7	Bill Market	45
Section 1	Operational Survey of Bill Market	45
Section 2	Problems and Countermeasures in Developing Bill Market	47
Section 3	Outlook for Bill Market	50
Chapter 8	Gold Market	55
Section 1	Transaction Conditions of Gold Market	55
Section 2	Operational Characteristics of Gold Market	56
Section 3	Outlook for Gold Market	58
Chapter 9	Securities Market	62
Section 1	Development of Stock Market	62
Section 2	Development of Bond Market	67
Section 3	Development of Fund Market	70
Section 4	Important Policy of Stock Market	70
Chapter 10	Futures Market	73
Section 1	The Volume of Transaction Historically Leaps to a New Step	73
Section 2	The International Position of Copper Market is Obviously Promoted	75
Section 3	Natural Rubber Futures Market is Striding Towards to International List Price Center	76
Section 4	Aluminum Futures Market Begins to Show the Potential Species Manner	77
Section 5	Outlook for Futures Market	79
Chapter 11	Insurance Market	80
Section 1	General Situation of Insurance Market	80
Section 2	Analysis of Insurance Market	82
Section 3	Outlook for Insurance Market	86
Chapter 12	Property Right Market	90
Section 1	Development Situation of Domestic Property Right Market	90
Section 2	Development Conditions and Operational Characteristics of Property Right Market of Shanghai	91
Section 3	Outlook for the Development of Property Right Market of Shanghai	95

Business Article

Chapter 13	Bank Business	99
Section 1	Business and Management	99
Section 2	Competition and Innovation	101
Section 3	Business Introduction of State-owned Independent Commercial Bank	103

Section 4	Banking Supervisory	105
Chapter 14	Stock Business	108
Section 1	Stock Operating Organization	108
Section 2	Business of Stock Company	110
Section 3	Business of Fund Management Company	113
Chapter 15	Insurance Business	117
Section 1	Main Insurance Products	117
Section 2	Main Sales Channels	120
Chapter 16	Futures Business	122
Section 1	Business of Futures Agent Company	122
Section 2	Management of Futures Agent Company	124
Chapter 17	Trust Business	128
Section 1	Development of Trust Company	128
Section 2	Development of Trust Business	129
Chapter 18	Restructuring Business of Listed Companies	132
Section 1	Survey of Listed Companies	132
Section 2	Restructuring and Innovation of Listed Companies	134
Section 3	Financial Situation of Listed Companies	136
Section 4	Development and Restructuring of Shanghai Listed Companies	138

Environment Article

Chapter 19	Construction of Social Fidelity System	149
Section 1	Basic Circumstances of Constructing Shanghai Social Fidelity System	149
Section 2	Characteristic Analysis of Shanghai Social Fidelity System	150
Section 3	Outlook for Credit Information Work	152
Chapter 20	Trade self-discipline Organization and Financial Auxiliary Property	154
Section 1	Trade self-discipline Organization	154
Section 2	Development Significance of Finance Auxiliary Property	157
Section 3	Basic Thinking of Developing Finance Auxiliary Property	159
Chapter 21	Information Construction of Finance	161
Section 1	Information Banking	162
Section 2	Information Stock Industry	164
Section 3	Information Insurance Industry	166
Chapter 22	Construction of Financial Talented Person	168
Section 1	Basic Circumstances of Financial Talented Person	168
Section 2	Promoting Financial Talented Person towards International, Market and Modern Way	169
Chapter 23	Construction of Central Business District	172
Section 1	XiaoLujiazui Central Business District	172
Section 2	Bund Finance Trade District	175
Chapter 24	Construction of Shanghai Bank Card Property Area	179

Section 1	Construction Circumstances of Bank Card Property Area	179
Section 2	Overall Planning Target of Construction and Development Plan of Bank Card Property Area	181
Section 3	Development of Shanghai Bank Card in 2003	182
Chapter 25	Precautions against Financial Risk	183
Section 1	General Situation of Shanghai Financial Risk in 2003	183
Section 2	Main Achievements and Deficiency of Shanghai Financial Safety Work	184
Section 3	Financial Safety Work in 2004	185
Chapter 26	Quality Evaluation of Finance Service	186
Section 1	Quality Evaluation of Bank Service in 2003	186
Section 2	Characteristics of Quality Evaluation of Financial Service	189
Section 3	Main Ways of Improving Financial Service	189
Chapter 27	Support of Government	191

Appendix

Memorabilia of Shanghai Finance in 2003	195
Directory of Shanghai Financial Organs in 2003	197
Directory of Shanghai Listed Companies in 2003	209
Statistical Data of Shanghai Finance in 2003'	214
Postscript	215